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1.PRECONGRÉS 

 

1.1 Què és EGEA? Una breu introducció 

La història del Congrés es remunta ja a l’any 1987, sí, ja que aquest és el moment en què 

joves geògrafs de les universitats de Barcelona, Varsòvia, Viena i Utrecht es van unir per iniciar 

la idea d’una Associació d’Estudiants de Geografia i Joves Geògrafs d’Europa (EGEA). Des 

d’aleshores, s’han organitzat un total de 18 congressos anuals i EGEA ha crescut de les 4 

entitats fundadores a més de 80 entitats repartides en 28 països europeus. 

 

EGEA es divideix en les següents quatre regions, la Bàltica, l’Occidental, l’Oriental i la 

Mediterrània. Cada regió escull un representant pel Consell Executiu, òrgan de decisió a nivell 

institucional. Les entitats de cada regió mantenen el contacte entre elles al llarg de l’any i per 

tal d’aconseguir aquest objectiu, s’organitzen Congressos Regionals a cada regió un cop l’any.  

A més, cada tardor, la totalitat d’entitats es troben en l’activitat anual més important de 

l’associació, el Congres Anual. Durant aquest esdeveniment, de cinc dies de durada, es 

plantegen un seguit de temes geogràfics, a debatre a través de seminaris i de sortides de 

camp.  

 

Altres iniciatives dutes a terme per EGEA per tal de fomentar la mobilitat intraeuropea, 

són els intercanvis entre les diferents entitats. Aquestes activitats consisteixen en que les 

entitats receptores ofereixin excursions, seminaris i visites guiades a l’entitat visitant. 

 

 

1.2 Estudiants de Barcelona i València en el marc d’EGEA 

 

EGEA Barcelona, entitat fundadora de l’associació, ha participat en nombrosos 

esdeveniments i congressos. Després d’anys d’inactivitat, fa quatre anys que les universitats de 

Barcelona tenen presència important, de nou, a les activitats d’EGEA: 

 

- 2004  Presència en l’intercanvi entre l’entitat d’Utrecht i Helsinki 

- 2004  Participació al 16è Congrés Anual a Baarlo (Països Baixos) 

- 2005  Participació al 17è Congrés Anual a Mylopotamos (Grècia) 

- 2006  Presència a l’intercanvi entre l’entitat d’Utrecht i Leuven 

- 2006  Participació al 18è Congrés Anual a Bad Aussee (Àustria) 
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En els dos últims Congressos Anuals, la nostra presència ha estat no només com a 

participants, sinó com a coordinadors de grups de treball. 

 

Les entitats de València i Barcelona han esdevingut augmentat progressivament la 

participació a EGEA des de l’any 2003, primer donant-se d’alta com a membres d’aquesta 

associació i a partir de 2004 participant activament en congressos i altres activitats. L’abril de 

2004 tres membres d’EGEA València (AGEVAL) van participar en el Congrés Regional d’Europa 

Occidental, celebrat a Aviemore, Escòcia. 

 

Successivament, es va participar en el Congrés Anual d’EGEA del 2004 a Baarlo (Països 

Baixos), el Congrés Regional del Nord d’Europa i Bàltic a Lammi (Finlàndia) en febrer de 2006, 

el Congrés de la Regió Euromediterrània l’Abril de 2006 i el Congrés Anual d’EGEA al mateix 

any, celebrat entre el 10 i el 15 de setembre a Bad Aussee (Àustria). 

 

A banda d’aquestes participacions, AGEVAL va ser col·laborador en un Projecte Joventut 

organitzat per l’Associació de Joves Geògrafs de la Universitat de Varsòvia celebrat a l’estiu de 

2004 a la ciutat de Cracòvia.  

 

En març de 2005 i amb l’ajuda d’un Projecte Joventut i altres finançament provinent del 

Col·legi de Geògrafs i la Universitat de València, s’organitzà el “Seminari Internacional  

Conflictes Territorials al País Valencià”, amb la participació d’uns 55 estudiants d’universitats 

espanyoles i de cinc països europeus. Per últim, també s’han realitzat intercanvis culturals amb 

altres associacions. Recentment se n’ha dut a terme un amb EGEA Tartu i pel 2007 hi ha previst 

fer-ne amb EGEA Ljubljana i EGEA Dijon. 

 

El grau d’implicació ha anat augmentant progressivament fins a plantejar l’organització del 

proper congrés de la Regió Euro Mediterrània entre les dues entitats d’EGEA Barcelona i EGEA 

València. 
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1.3 Els inicis del Congrés 

 

Tot va començar en una de les moltes activitats dins el marc EGEA. A mitjans d’Octubre 

de 2006 es va realitzar un intercanvi entre les entitats de València i Barcelona i amb la capital 

catalana com a destinació del joves geògrafs valencians. 

Les dotze persones presents, teníem clar que no era un simple intercanvi, sinó una 

excusa per poder parlar sobre l’organització del Congrés Regional Euro Mediterrani de forma 

conjunta.  

La primera trobada general es va fer a Sabadell, on vam passejar una bona estona pels 

carrers fins a entrar a un cafè per parlar més tranquil·lament. Aquest cafè sempre quedarà als 

nostres records com el lloc on es va iniciar tot plegat i on es va donar el tret de sortida per 

organitzar el congrés. 

 

En un primer moment, la possibilitat d’organitzar un esdeveniment com aquest va 

il·lusionar molt a tothom i ben aviat va començar una pluja d’idees sobre com s’hauria de 

portar l’organització. Va haver de passar una estona per centrar-nos i començar a pensar en 

començar a detallar el projecte.  

La localització va ser el primer aspecte a tenir en compte. Havíem de triar un lloc entre 

les ciutats de Barcelona i València però havia de ser en territori Valencià degut a que les 

gestions de finançament i obtenció d’ajuts es portaria bàsicament des d’allà. 

Coneixent els interessos i gustos dels membres d’EGEA, vam preferir triar un lloc atípic 

pel que podia ser un Congrés en terres espanyoles. No es va escollir un poble turístic a prop del 

mar, sinó una zona rural que pogués oferir diversitat d’anàlisi i un ambient molt familiar amb 

els participants. L’afany aventurer d’EGEA va ser un nou motiu de buscar una zona allunyada 

de l’estereotip espanyol. Com a bona associació geogràfica, com més difícil sigui l’excursió fins 

al punt de trobada, millor serà l’experiència.  

Per tots aquests motius es decideix finalment optar per Vilafranca a la província de 

Castelló i en ple Maestrat. A més el poble disposava de les instal·lacions d’allotjament 

necessàries, i tal i com vam veure més endavant ens van oferir totes les facilitats possibles. Va 

ser determinant que a la zona hi hagués un alberg amb capacitat suficient per a tots els 

participants, l’alberg en qüestió és a poc minuts del poble de Vilafranca i s’anomena la Parreta. 

 

Un cop decidit l’emplaçament del Congrés i d’haver contactat amb les autoritats locals 

per tal de confirmar les dates, es van establir diferents comissions per tal que en petits grups 
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s’anessin solucionant els problemes que comporta l’organització i preparació d’un 

esdeveniment d’aquest caire. Aquestes comissions estaven dirigides per petits grups de no 

més de quatre persones i les seves decisions eren poc discutides, a no ser que la totalitat de 

l’organització estigués en contra d’alguna proposta. 

D’aquesta manera es comença a engegar la màquina preparativa i les comunicacions 

continues entre tots els organitzadors. Cal assenyalar que el fet de mantenir el contacte és un 

aspecte clau per tirar endavant en el procés i sobretot la implicació de tots els organitzadors 

durant el temps que va durar la preparació. També és cert que avui dia els contactes 

s’estableixen de forma més fàcil gràcies a les noves tecnologies i l’enviament de correus 

electrònics a tot el grup facilitava molt la feina. Apart es va crear un fòrum dedicat als temes 

organitzatius. 

Les diferents comissions van quedar definides de la següent manera: 

Oficial EGEA (comissió que preparava la pàgina web i tot el procés de comunicació amb els 

participants), allotjament i infraestructures, finançament oficial i comptabilitat, material i 

logística, begudes i Menjar i festes i activitats. 

 

1.4 Inici d’inscripcions 

El primer que es va haver de decidir va ser l’obertura d’inscripcions per part dels 

participants per fer això es va posar en funcionament una pàgina web pròpia del congrés amb 

informació i continguts que s’anaven actualitzant de forma periòdica. 

Degut a temes organitzatius i la complexitat de moltes gestions, les inscripcions al 

Congrés es van obrir a finals de desembre de 2006 i van estar obertes durant tot un mes. 

L’allau de sol·licituds va complicar encara més la feina, ja que d’un total de gairebé 150 

sol·licituds, se’n van triar 55. No seria una tasca tant sofisticada si es seguís estrictament 

l’ordre pel qual els sol·licitants es van registrar, però el problema ve degut per un tema 

normatiu de l’associació EGEA. Al ser un Congrés Euro Mediterrani s’ha d’assegurar que el 60% 

dels participants siguin d’aquesta regió i a més un participant de cada entitat sol·licitant de 

qualsevol punt d’Europa ha d’estar present al Congrés. 

 

Coordinar totes les comissions no és fàcil, i calia de tant en tant fer reunions per tal de 

posar al dia a tots els organitzadors sobre tots els temes. Aquestes reunions van ser 

maratonianes i es van fer en zones entre València i Barcelona per facilitar els desplaçaments.  

Cada comissió necessita a més uns recursos econòmics que depenen al mateix temps 

de la comissió de finançament i comptabilitat. La celebració del congrés ha estat possible 
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degut a les subvencions europees atorgades a projectes d’aquest tipus, no obstant les gestions 

són molt difícils i requereixen un seguiment molt minuciós de cada participant alhora de tenir 

controlat el recorregut de cada un d’ells fins que arriben a Vilafranca. 

 

 

 

 

1.5 Els Workshops, la part teòrica del Congrés 

A mesura que es van anar definint les línies del Congrés es va escollir la temàtica que 

va portar per títol: Mediterrània, espais en transformació, cultures en extinció. Entorn a aquest 

concepte s’havien d’organitzar els seminaris anomenats també workshops, part teòrica del 

Congrés i preparats al mateix alberg tots en diferents sales. En total vam establir cinc 

workshops amb dos persones liderant cada un d’ells, òbviament la preparació va a càrrec dels 

mateixos organitzadors. Per tant la feina no va faltar en cap moment. Es donava el fet que 

alguns organitzadors estaven immersos en tres o quatre comissions a més d’haver de preparar 

el workshop pels participants.  

Els cinc workshops es portarien a terme tres dels sis dies que va durar el congrés i 

apart dels continguts teòrics, es va haver de preparar una presentació per tal que tots els 

participants poguessin veure la feina feta pels seus companys. 

Aquests workshops són els següents: 

 Dinàmica costanera i el seu impacte econòmic 

 Infraestructures i el seu efecte sobre el territori 

 Desenvolupament d’àrees rurals i naturals 

 Turisme com a recurs de desenvolupament local         

 El repte de la gestió hidràulica per a la sostenibilitat 

 

Cada un d’aquests workshops compte amb la participació d’entre 10 i 15 participants, 

escollits segons l’ordre de preferència en què es van registrar al grup de treball. Al mateix 

temps, els organitzadors que lideraven cada seminari van establir una sortida de camp que 

oferís una imatge sobre el territori dels aspectes tractats a l’alberg. 

 

1.6 Recta final i Simulacre de Congrés  

Durant la recta final abans del Congrés, tot començava a estar lligat. No obstant, 

necessitàvem passar un cap de setmana sencer a Vilafranca, on tots els organitzadors 
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tinguéssim la possibilitat de realitzar un simulacre i acabar de discutir els temes pendents. Sens 

dubte van ser dos dies intensos a un mes vista del Congrés molts de nosaltres preníem per 

primera vegada contacte amb la zona on s’organitzaria l’EuroMed. 

Apart de fer balanç de cada comissió es van establir els horaris oficials per a totes les 

activitats i els torns per a les diferents tasques. Aquest punt va resultar ser de vital importància 

durant els dies que va durar el Congrés, ja que sense un equip organitzat que sabé en cada 

moment quina tasca li corresponia, el funcionament hagués estat deficient. Entre aquestes 

tasques hi ha les de conduccions de furgonetes de lloguer per al transport, personal de neteja, 

despertar els participants, organitzar els torns per a menjar, personal del bar, disc-jockey, 

encarregat de seguretat, de preparar els equips informàtics i altres feines que consistien en 

gestió i mobilització dels participants. Aquestes tasques havien d’estar repartides per a cada 

dia i cada un de nosaltres havia d’estar conscienciat i preparat quan li toqués desenvolupar-les. 

Aprofitant la nostra estada d’un cap de setmana per deixar el Congrés enllestit, ens 

varem posar en contacte amb els comerços locals per tal d’assegurar les provisions 

planificades. Això representa acordar amb diferents fleques i supermercats del poble una 

quantitat de productes com ara pa i pastes per oferir per esmorzar a mig matí o per berenar a 

mitja tarda als participants. Degut a que el poble de Vilafranca no és excessivament gran (uns 

2500 habitants), es van distribuir les nostres compres en diferents comerços per tal que els 

beneficis quedessin repartits entre l’economia local. 

A més, calia aclarir de quins mitjans locals disposaríem durant el Congrés i assegurar el 

seu funcionament. Per tant, comprovem el funcionament dels projectors, equips de so i 

impressores. Alhora visitem la Casa de Cultura on hi ha la sala d’actes on organitzàvem la 

benvinguda i recepció el primer dia de Congrés. 

 

En el moment que acaba el nostre cap de setmana a Vilafranca, tots sabem que no hi 

ha gaire temps per a canvis i tot i que sempre hi ha les presses d’última hora, intentem deixar 

les activitats principals ben preparades. D’aquesta manera els últims dies abans del congrés 

només hem de recollir tot el material necessari juntament amb les furgonetes llogades per a 

realitzar el transport de participants. El dia 25 d’Abril comença el Congrés pels organitzadors, 

un dia abans que arribin els participants per d’aquesta manera deixar l’Alberg i la rebuda 

enllestida. 
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1.7 Vigília del Congrés 

24 hores abans de que el gruix de participants arribés a Vilafranca, 14 dels 22 

organitzadors es desplacen a l’alberg la Parreta  per tal de preparar tot allò que fos necessari.  

Les feines que es van fer durant la tarda del dimecres 25/04/07 i el matí del dia següent van 

ser de caire molt divers: 

 Posada a punt de les diferents sales de l’alberg. Per una banda calia adequar aquelles 

sales que dedicaríem als diferents “workshops”. Era necessari un projector per a cada 

aula (els quals van ser cedits per l’ajuntament de Vilafranca), així com una pissarra i 

cadires. També es va preparar la sala de festes –es van traslladar totes les begudes i es 

va muntar la barra i l’equip de so-. Per últim, la sala més petita de l’alberg va ser 

reservada per al nostre propi ús; aquesta habitació estava destinada a ser el lloc on 

duríem a terme totes les gestions, on tindrien lloc totes les reunions dels 

organitzadors, on guardaríem  les begudes i els obsequis per als participants, etc. Per 

tal de facilitar l’enteniment entre nosaltres (i també per a ubicar als participants), cada 

sala l’anomenàrem de diferent manera: Mediterrani, Sènia, Jaume I..., tots els noms 

van acabar sent molt familiars entre tots els assistents. 

 Preparar els fulls de registre i de sortides era una tasca bàsica en l’organització, perquè 

era necessari tenir un control absolut de l’estància dels participants i el moment en 

que havien de marxar.  

 Comprar i fer encàrrecs als diferents comerços de Vilafranca. Calia proveir-se de fruita, 

encarregar productes gastronòmics típics per a l’acte de benvinguda i altres fites del 

congrés, comprar material per a preparar la sala de festes, etc.  

 Altres tasques: col·locar la pancarta de benvinguda, penjar un mural amb un retolador 

per a que els participants deixessin missatges, etc.  

 

2. DIES DE CONGRÉS 

 

2.1 Arribada dels participants i recepció de les autoritats  

Vilafranca del Cid està situat en ple interior de la província de Castelló. Com podem 

imaginar, la freqüència de pas del transport públic és molt baixa (un autobús d’anada i un de 

tornada cada dia), o sigui que l’accés per aquesta via és força dificultós. L’origen dels 
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participants era molt divers; per això l’equip d’organitzadors ja va pensar uns horaris i uns llocs 

de trobada a Castelló, de manera que les dues furgonetes llogades i alguns cotxes dels 

organitzadors farien els viatges necessaris per a traslladar a tots els participants a Vilafranca.  

L’arribada dels participants va ser menys esglaonada del que s’esperava, i unit als 

inoportuns problemes informàtics que van sorgir, el registre es va dur a terme més tard del 

previst, amb la conseqüent impaciència per part dels participants. Per tal d’amenitzar l’espera 

es va improvisar una activitat lúdica en la qual els participants es podien anar coneixent. Un 

cop es va solucionar el problema amb les impressores va procedir-se a fer el registre, que va 

ser bastant estressant degut a la gran acumulació de participants, i les ganes que tenien de 

pujar a la seva habitació.  

Les tasques del registre les desenvoluparen 8 organitzadors.  2 organitzadors es 

dedicaven a omplir el full de registre i el full de sortides  de cada participant, i donaven les 

claus de les habitacions. 2 organitzadors més donaven l’acreditació de cada participant, els 

diferents obsequis (got i bossa del congrés), i la possibilitat de comprar la samarreta oficial 

d’aquest. Per tal de justificar la subvenció europea d’INJUVE era necessari escanejar tots els 

bitllets que haguessin utilitzat els participants per venir al congrés; de nou una parella 

d’organitzadors dedicats a aquesta feina. El ritme d’escaneig era més lent que el de la resta de 

feines del registre. A més, tot i que dies abans s’havia avisat a tots els participants que 

guardessin tot allò que utilitzessin per viatjar, molts d’ells s’havien desfet de la targeta 

d’embarcament -bàsica per demostrar 

que havien viatjat en avió-. Per últim, els 

2 organitzadors restants s’encarregaven 

de cobrar les samarretes i les fiances dels 

llençols i les tovalloles que ens 

proporcionava l’alberg. Per tal 

d’amenitzar l’espera, durant el registre 

van oferir-se productes típics de la zona: 

mistela i rosques (que s’havien anat a 

comprar al matí) 

Un cop finalitzat el registre es va informar a tots els participants que l’acte de 

benvinguda oficial tindria lloc a la Sala d’actes de la Casa de Cultura de l’Ajuntament de 

Vilafranca. Calia desplaçar-se tant en les furgonetes que s’havien llogat com en alguns cotxes, 

però no hi havia suficients places per a tothom, així que es van haver de fer 2 viatges d’anada i 

Foto1. El registre dels participants va ser un dels moments més 
moguts del Congrés 
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tornada. L’acte començà puntualment a les 21.30 tal i com s’havia previst, primer amb un 

vídeo de presentació del congrés en el que, a més de donar la benvinguda als participants, es 

va repassar la història d’EGEA, així com el procés de formació de les entitats de Barcelona i 

València i el seu agermanament en l’organització del congrés. Posteriorment l’Oscar Tena 

García, alcalde del poble, va pronunciar paraules d’agraïment tant als organitzadors per haver 

escollit Vilafranca del Cid com als participants per haver-hi assistit. Per últim, va ser un gran 

honor comptar amb la brillant conferència d’en Javier Soriano –professor de la Universitat 

Jaume I de Castelló-, que va fer una aproximació geogràfica de la zona suficientment 

entenedora per a suscitar l’interès d’uns joves geògrafs europeus que pocs coneixements 

tenien d’aquesta regió. Després d’aquest acte de benvinguda oficial, i de nou gràcies a Guillem 

Monferrer Milian –tècnic de turisme de Vilafranca-, l’ajuntament va oferir un suculent 

piscolabis de productes típics a tots els assistents. Un cop finalitzat el sopar podíem donar per 

inaugurat el congrés. Tots els mesos previs d’organització estaven a punt de posar-se a prova a 

partir d’un tret de sortida que va 

materialitzar-se literalment en forma de 

pirotècnia valenciana. 

 

 

 

 

 

2.2 Desenvolupament del Congrés 

El congrés pròpiament dit va començar a desenvolupar-se a ple rendiment el divendres 

27 d’abril. La dinàmica de tots els dies de congrés va seguir una estructura horària i temàtica 

molt similar: 

 

 

 

Foto 2. Moment en què l’alcalde de Vilafranca pronuncia el 
discurs d’obertura del Congrés 
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PLANNING DURANT EL CONGRÉS 

FRANJA HORARIA ACTIVITATS O TASQUES 

8.00 – 9.00 “Despertà” 

9.00 – 9.30 Esmorzar 

9.30 – 11.30 Workshop 

11.30 - 12.00 Pausa (mossada) 

12.00 – 14.00 Workshop 

14.00 – 15.00 Dinar 

15.00 – 16.00 Hora lliure 

16.00 – 18.30 Workshop 

18.30 – 21.00 Activitats diverses 

21.00 – 22.00 Sopar 

22.00 – 02.00 Festa temàtica 

 

Tot i que aquest seria el planning general, cal dir que la tarda del divendres 27 d’abril 

es va fer una excursió a la ciutat de Morella, i que el diumenge 29 d’abril es va dedicar el dia 

sencer a visitar el tram final del riu Ebre. Ambdues activitats van ser pensades per a la totalitat 

dels assistents al congrés -participants i organitzadors-.  

Cadascuna de les activitats organitzades tenia una important càrrega de treball darrera 

per part de l’equip d’organitzadors, tant abans del congrés com durant aquest. Les 

característiques de les tasques que van permetre dur a terme aquestes activitats es detallen a 

continuació. 

 

2.3 Activitats durant el Congrés  

2.3.1 Despertà 

Tal i com el seu nom indica, aquesta tasca consistia en despertar a tots els participants 

cada dia. Tot i que molts dels participants havien dormit poc, l’hora en que es duia a terme la 

despertà  es mantenia sempre inflexible: les 8 del matí. Sempre s’encarregaven d’aquesta 

tasca els mateixos organitzadors. Lògicament, aquestes dues persones no podien haver 

treballat en les tasques que es duien a terme de matinada (servei de bar, neteja i seguretat).  

Per tal d’efectuar una despertà més efectiva i original, els 2 organitzadors feien 

esclatar una traca de potent sonoritat; d’aquesta manera els participants, tot i que fora de 

temporada, podien gaudir d’una particular mascletà. Posteriorment, els 2 organitzadors 
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anaven picant a les portes de cada habitació, assegurant-se que tothom estaria preparat per a 

l’hora d’esmorzar. En una hora havien de tenim temps de dutxar-se i preparar-se mentalment 

per començar un dia que se’ls hi presentava intens en tots els aspectes.  

2.3.2 Esmorzars, dinars i sopars 

Tot i que els dos propietaris de l’alberg eren els encarregats de tots els temes 

relacionats amb l’alimentació dels assistents al congrés, és obvi que en els moments de més 

feina 2 persones no podien donar a l’abast servint els menjars a 80 persones (entre 

participants i organitzadors). Per tal de solucionar això, 3 membres de l’equip d’organitzadors 

ajudaven a parar taules, servir menjar, etc.  

És important fer una consideració al respecte, i és que en cap dels congressos als que 

alguns dels organitzadors havien assistit s’havia vist aquest tipus d’organització en els dinars; 

cadascú agafava els seus coberts, es servia el seu dinar, etc. En aquest Euromed 2007 es va 

decidir no fer-ho així, ja que les dimensions del menjador no eren suficients per suportar 80 

persones donant voltes per la sala buscant allò que els calgués per dinar; era millor “sacrificar” 

3 persones que estiguessin controlant i servint a tothom, i d’aquesta manera es podia 

mantenir un ordre a la sala.  

 

2.3.3 Evolució dels Workshops durant el Congrés 

Com ja hem dit anteriorment, la part teòrica del congrés es va fonamentar en els 

workshops. Aquests ocupaven una gran part de la franja horària del congrés. Òbviament, els 

workshop leaders de cada seminari tenien una llibertat absoluta a l’hora de desenvolupar la 

seva tasca didàctica. En general, els workshop leaders presentaven uns temes de forma més o 

menys teòrica, i després es feien debats o activitats diverses respecte d’aquell tema o 

problemàtica. En les reunions prèvies del congrés tothom va advocar per una dinàmica de 

classe on els participants intervinguessin de manera molt activa, exposant la seva opinió i 

aportant referències geogràfiques dels seus països o regions d’origen.  

“Una imatge val més que mil paraules”. El contacte directe amb la realitat geogràfica 

esdevé sempre una experiència d’aprenentatge que va molt més enllà de les reflexions 

teòriques que es puguin fer a dins d’una aula. Les sortides de camp dels diferents workshops 

eren, per tant, molt més que un complement de la part teòrica dels seminaris. De nou, 



14  

 

l’organització d’aquestes sortides era bàsica, perquè cada workshop comptava amb més de 10 

participants i els 2 workshop leaders, o sigui que hi havia d’haver una gran coordinació per a la 

utilització de les furgonetes. 

 

2.3.4 Pauses (Coffee Breaks) 

Tot i que els workshops fossin distesos, era aconsellable fer una pausa cada 2 hores. 

Durant aquestes pauses els participants podien menjar rosques o altres productes típics  que 

s’havien comprat el mateix dia o el dia anterior a última hora a les fleques de Vilafranca. A 

més, se’ls hi oferia cafè, té i altres infusions. Per a fer això es necessitaven 2 organitzadors, que 

també s’encarregaven d’organitzar els pícnics que es necessitaven per a les sortides de camp 

dels diferents workshops (i per a l’excursió a l’Ebre).  

 

2.3.5 Activitats diverses 

Dels 6 dies que va durar el congrés, 2 tardes les vam passar fora de l’alberg (excursions 

de Morella i riu Ebre), i dues altres tardes les vam dedicar al registre dels participants i al seu 

acomiadament l’últim dia. Per tant, de totes les tardes només 2 les teníem “lliures”. Durant 

aquests vespres 2 dels workshops estaven fent la seva sortida de camp, però hi havia alguns 

participants que estaven a l’alberg. Per a la tarda del dissabte 28 d’abril es van programar 

algunes activitats esportives a escollir pels participants: la majoria d’ells van preferir utilitzar 

aquesta estona lliure per descansar a les seves habitacions, però alguns d’ells van fer un partit 

de futbol als jardins de l’alberg. Per a la tarda del dilluns dia 30 d’abril es tenia prevista una 

gimcana, però va haver de ser suspesa degut a les condicions meteorològiques molt adverses; 

com a alternativa es va fer un torneig de ping-pong.  

2.3.6 Festes temàtiques  

Després d’estar pràcticament tot el dia immersos en un treball intel·lectual continu, 

tant els participants com els organitzadors necessitaven participar en activitats més lúdiques 

que permetessin airejar una mica la ment i preparar-la per al dia següent. D’aquesta manera, i 

sense oblidar que estàvem en un congrés, es van organitzar concursos, presentacions i festes 

que ajudessin no només a passar-ho bé si no també a fomentar la relació entre els participants 

que no estaven inscrits en el mateix workshop. Donat que al dia següent tothom havia d’estar 
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en peu a les 8 del matí, els organitzadors van considerar que s’hauria de marcar una hora límit 

per tal de finalitzar les activitats nocturnes: les 2 de la matinada. La música i el servei de bar 

sempre havien d’acabar a aquesta hora. Òbviament, el que fessin els participants després 

d’aquesta hora no entrava dins de la responsabilitat dels organitzadors.  

Durant aquest període d’activitats nocturnes (entre les 22.00 hores i les 02.00 hores) el 

servei de bar romania obert. 2 organitzadors s’encarregaven de servir begudes, i un altre de 

vendre tiquets. Es va decidir fer-ho amb tiquets per facilitar el maneig de diners durant el 

servei de bar i també per tenir un millor recompte del que s’havia venut –tasca que cada dia 

desenvolupaven 2 persones al matí següent-. A més, va decidir-se que durant aquest període 

hi hauria un encarregat de seguretat que portaria sempre un llistat de telèfons d’emergència, i 

s’encarregaria de mantenir l’ordre de l’alberg, així com de tancar les portes d’aquest quan 

tothom estigués a la seva habitació. Després de cada festa nocturna 4 organitzadors 

s’encarregaven de la neteja de la sala de festes.  

 

2.3.7 Concurs de preparació de sangria 

La primera activitat nocturna que es va fer pretenia apropar a tots els participants a 

alguns aspectes de la cultura, les tradicions i l’actualitat espanyola, catalana i valenciana. Per 

tal de fer-ho d’una manera distesa es va fer en forma de concurs: un concurs de preparació de 

sangria. Es tractava de fer diferents grups, i cadascun d’aquests havia d’anar responent les 

preguntes que s’anaven fent  (relacionades amb temes culturals i d’actualitat, com ja s’ha dit). 

Aquells grups que encertaven tenien dret a escollir un ingredient per a l’elaboració de la 

sangria, dels molts que teníem exposats. Òbviament hi havia molts ingredients que no tenien 

res a veure amb l’elaboració de la sangria, 

però aquí entrava en joc la destresa dels 

participants. Un cop finalitzada la ronda de 

preguntes un jurat format per 5 

organitzadors van tastar totes les sangries, i 

es va decidir quina era la que s’aproximava 

més a la típica beguda espanyola que tant 

agrada als estrangers. Es va obsequiar als 

guanyadors amb una ampolla de vi.  

Foto 3. Tot apunt pel concurs de preparació de Sangria 
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2.3.8 Presentacions dels diferents països 

Una de les activitats tradicionals en el mon EGEA son les presentacions dels diferents 

països. En elles les diferents entitats preparen diferents materials per tal de fer conèixer alguns 

aspectes dels seus països o regions. La diversitat en les formes de fer la presentació enriqueix 

molt aquesta activitat: alguns fan una presentació diapositives, d’altres tenen algun vídeo 

preparat, o fan alguna exhibició del seu ball típic, o bé ofereixen productes típics de les seves 

regions.  

Tenint en compte la gran quantitat de països que van participar en el congrés, calia 

acotar el temps d’exposició a un màxim d’un quart d’hora, de manera que no s’allargués 

massa. Un dels organitzadors s’havia d’encarregar de posar les diferents presentacions (cada 

entitat demanava una cançó per a un moment determinat, etc.).  

 

2.3.9 Festa ambientada en els anys 70 

Setmanes abans de que comencés el congrés es va avisar a tots els participants que 

portessin roba típica dels anys 70. El motiu no va desvetllar-se completament, tot i que era 

fàcil entreveure el que s’havia tramat: una festa ambientada en aquella dècada. I així va ser, 

quasi tothom va venir molt ben caracteritzat a una festa que va tenir un gran èxit i que va ser 

considerada com una de les millors activitats organitzades en aquest congrés.  

 

2.3.10 Demostració de ball i posterior concurs  

Per gentilesa de l’Ajuntament de 

Vilafranca, el dilluns 30 d’abril hi va haver una 

demostració de diferents balls típics, tant a 

nivell regional com estatal. Posteriorment, i 

per a que els participants poguessin 

demostrar la seva traça, es va fer un concurs 

Foto 4. El concurs de ball va tenir un fort grau d’implicació per 
part dels 

participants 
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de ball que va tenir un alt grau d’implicació. El jurat estava format per 4 organitzadors, i anava 

eliminant una parella cada cop que es canviava de cançó. Els guanyadors van obtenir com a 

premi una ampolla de vi de......, de nou.  

 

2.3.11 “DAILY GEOGRAPHER” o la revista del Congrés  

Durant tot el congrés 2 organitzadors s’havien d’encarregar de fotografiar allò que fos 

més ressenyable, amb l’objectiu de publicar les fotografies més representatives –sovint també 

les més divertides- de les diferents activitats que es feien. Els participants podien deixar els 

seus comentaris al costat d’aquest mural que s’actualitzava a diari.  

 

2.3.12 Presentacions de tesis o treballs d’investigació 

En tots els congressos els participants tenen l’opció de presentar treballs d’investigació  

o tesis que han fet a les seves universitats. El dissabte 28 d’abril a la nit es va donar temps per 

a que tots els participants que volguessin ho poguessin fer. Només un participant de l’entitat 

de Mytilene (Grècia) va presentar la seva tesi, que consistia en un programa informàtic creat 

per ell que facilitava l’anàlisi de dades de contaminació.  

 

3. REGIONAL MEETING  

 

El Regional Meeting, és la reunió de totes les entitats de la zona Mediterrània de 

l’associació. Aquesta reunió és de caràcter vinculant i és on es decideixen la major part de les 

actuacions i es posa damunt la taula la feina feta per a cada entitat. 

El meeting pot estar compost per vàries persones de cada entitat, però només una 

tindrà veu, per tant aquest representant podrà escoltar els seus companys d’entitat però 

sempre tindrà la decisió final a les seves mans. 

El màxim representant de l’associació dins al zona Euro Mediterrània presideix aquesta 

assemblea juntament amb el secretari/a. Es pot dir que el Regional Meeting es divideix en 

dues parts; la primera consta d’una posada al dia de les actuacions de cada entitat i la segona 

és un seguit de decisions que es sotmeten a votació. Entre les decisions a votar, hi ha l’elecció 
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de la seu del congrés de l’any següent o algunes reestructuracions de càrrecs interns dins 

l’associació. 

Les decisions del Regional Meeting es portaran al Congrés Anual de l’associació 

celebrat al Setembre on es discutiran juntament amb la resta de zones. 

 

Depenent de l’ordre del dia el Regional Meeting es pot allargar fins a les quatre hores, 

no obstant, hi ha una franja horària establerta de referència per tal que aquesta activitat no 

alteri de forma notable la dinàmica del congrés. El cas del Congrés EuroMed 2007 celebrat a 

Vilafranca del Cid, el Regional Meeting va tenir lloc dilluns a la tarda de les 18:00 a les 21:00 

hores. 

 

4. Excursions 

4.1 Excursió a Morella 

 

L’excursió a la vila de Morella, dissabte a la tarda, va suposar descobrir el patrimoni 

local d’aquesta població medieval.  

La ruta va començar al peu de les muralles medievals on el guia local ens explicà la 

importància de la població en l’època Medieval ja que era una ciutat econòmicament 

desenvolupada dins la ruta que unia l’interior d’Espanya amb els ports de la costa.  

Els participants van poder visitar l’església gòtica de Santa Maria, de les més importants de 

Castelló i amb un interior que ofereix una estètica 

semblant a la mateixa Catedral de València. La ruta que 

seguien els participants s’anava enfilant pels carrers 

estrets i plens de detalls medievals fins a arribar al 

castell, des d’on és possible gaudir d’una panoràmica 

excepcional de l’àrea que envolta la població. 

 

Després de les últimes explicacions del guia, els 

participants van disposar de temps lliure per comprar 

productes típics de Morella. Ja per acabar la visita, 

tothom va poder gaudir d’una recepció oficial per part de 

l’Ajuntament i un posterior refrigeri.  

 

 

Foto 5. Morella, una vila medieval amb un turisme notable, va 
ser la destinació d’unes de les excursions realitzades 
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4.2 Excursió a l’Ebre 

“Mediterrani: mar i muntanya. Espais en transformació, cultures en extinció”. Aquest 

era el títol que resumia els continguts teòrics del congrés. Aquests, però, van dividir-se en 5 

seminaris diferents. Això significa que cada participant només tractava una part parcial dels 

continguts teòrics del congrés. Tots els organitzadors estaven d’acord en que seria molt 

interessant que els participants poguessin tenir una idea general i aproximada de tots els 

temes que s’havien tractat en els diferents seminaris. Amb aquesta premissa en ment, es va 

decidir que la millor forma d’aglutinar moltes de les temàtiques era fent una sortida al tram 

final del riu Ebre. Una de les grans sorpreses del congrés tindria lloc en aquesta excursió.  

La nit del dissabte 28 d’abril 2 organitzadors van fer una breu presentació del riu Ebre. 

Es va fer una descripció de les seves característiques morfodinàmiques, sempre comparant-les  

amb rius europeus. També es va parlar del paper de l’aigua a Espanya, fent una breu 

aproximació als conflictes deguts al pla hidrològic nacional. Finalment, es va exposar també la 

incertesa del futur del riu Ebre, relacionant-la amb la seva regressió degut a la menor aportació 

de sediments i al canvi climàtic. Un cop conclosa la presentació més teòrica, es va informar a 

tots els participants que al dia següent haurien de dur banyador perquè es faria un recorregut 

de 6 kilòmetres de descens pel riu Ebre amb piragües, entre Miravet i Benifallet.  

L’autobús va sortir amb puntualitat anglesa a les 8 del matí, camí de Miravet. El 

trajecte és llarg -2 hores i mitja-, i es va aprofitar per fer explicacions diverses mentre tots els 

participants podien veure la transició entre l’ambient muntanyós de Vilafranca i el típic 

paisatge mediterrani més litoral. A les 10.30 es va arribar a Miravet, on els 4 guies ens estàvem 

esperant per donar les explicacions pertinents de navegació i seguretat durant aquesta. Un 

d’aquests guies es podia expressar en llengua anglesa, tal i com els 2 organitzadors de la 

sortida van demanar expressament a l’empresa de piragüisme.  

La bellesa paisatgística del trajecte en piragües anà acompanyada de les explicacions 

dels guies, que alguns dels organitzadors i el guia que sabia anglès s’encarregaven de traduir 

per a que tothom ho pogués entendre. El programa d’explicacions dels guies va haver de ser 

adaptat degut a la majoritària presència de gent estrangera; lògicament els participants no 

podien tenir uns grans coneixements de la història de Catalunya o Espanya. Els 2 organitzadors 

que van planificar la sortida van suggerir que s’expliquessin els trets característics més 

vinculats amb la ciència geogràfica.  



20  

 

Un cop finalitzat el trajecte es va fer una pausa d’una hora per a dinar, per a tot seguit 

continuar el rumb cap a Deltebre. Allà ens esperava una guia que durant 3 hores explicaria 

aspectes relacionats amb la fauna i la flora del delta, així com el compromès futur amb el que 

s’enfronta aquest degut a les pressions naturals i antròpiques que ja s’han comentat amb 

anterioritat. Es van visitar l’estany de l’Encanyissada i la zona dels salers de la façana marítima. 

Alguns (ab)usos que l’home fa del delta van causar una forta impressió en molts dels 

participants.  

Durant el trajecte de tornada cap a Vilafranca es van intercanviar moltes impressions a 

l’autobús, i es van debatre molts dels temes que fonamentaven el teixit teòric del congrés. 

L’objectiu principal de la sortida havia estat assolit.  

 

5. CLAUSURA I COMIATS 

El dimarts 1 de maig al migdia es va donar per conclòs el congrés. Aquell matí els 

participants van tenir temps d’extreure les conclusions del seminari, i van haver de preparar 

una presentació que tots els assistents al congrés van presenciar. Les presentacions eren de 

caire molt divers: alguns grups van fer presentacions de tipus més formal, d’altres fins i tot van 

arribar a fer una representació teatral. En qualsevol cas, un cop acabades les ovacions es va 

procedir a fer l’acte de clausura, on els presidents de les associacions d’EGEA Barcelona i 

d’EGEA València, Laura Roman y Vicente Aixa respectivament, van lliurar uns certificats 

d’assistència al congrés per a cada participant.  

Tot i que oficialment el congrés concloïa en aquest moment, molts participants no 

marxaven fins al dia següent a la nit.  Degut a això, abans de que vinguessin al congrés se’ls hi 

va oferir la possibilitat de fer una sortida per la serra d’Irta, i durant la tarda visitar el complex 

urbanístic de Marina d’Or, proposta que la majoria dels que es trobaven en aquesta situació 

acceptaren amb entusiasme. Aproximadament la meitat dels participants van assistir a aquesta 

excursió que, tot sigui dit, va ser organitzada fora de la comissió oficial d’organitzadors del 

congrés -i que per aquesta raó no ressenyem en aquest informe-.  

Dimarts a la tarda i dimecres al matí van ser moments de llargs comiats. Es van 

organitzar diferents hores de sortida depenent de la voluntat que els participants havien 

expressat als fulls que se’ls va fer omplir el primer dia de registre. Després de tots els nervis a 

flor de pell, després de totes les persones de diferents nacionalitats que havien passat per allà, 
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després de totes les emocions viscudes..., l’alberg la Parreta es trobava en absolut silenci. Un 

silenci que només es trencava amb el soroll del trasllat de cadires d’una sala a l’altra, o 

l’arrossegament d’alguna taula per netejar a sota. Era el moment de recollir i posar-ho tot en 

ordre.  El congrés havia acabat.  

 

6. CONCLUSIONS I VALORACIONS 

Cap dels organitzadors d’aquest congrés s’havia vist mai tan immers en un projecte 

d’aquestes característiques. És obvi que moltes de les conclusions i de les valoracions que 

s’han de fer d’aquest congrés van en aquest sentit: l’experiència d’organitzar-ne un. Una de les 

principals valoracions que es va extreure un cop finalitzat el congrés va ser la perfecta entesa 

entre tots els membres de l’equip d’organitzadors. Cal pensar que a vegades, encara que tot 

estigués pensat al detall, moltes coses no sortien com s’havia previst, ja fos per problemes 

d’horari, dificultats logístiques, qüestions de participació per part dels participants, etc. Abans 

de començar el congrés, cada organitzador tenia unes feines i uns horaris assignats; al final del 

congrés, cada organitzador havia fet molt més del que li pertocava. Per això era tan important 

que tots els organitzadors anessin sempre en la mateixa direcció, i que s’adaptessin a les 

necessitats de cada moment. I això es va complir amb escreix.  

Tot i que la sensació dels organitzadors en acabar el congrés va ser molt bona, era 

necessari saber quina era la impressió dels participants: què pensaven dels workshops i els 

workshop leaders, què opinaven de les diferents activitats,  quina percepció tenien de les 

diferents excursions, etc. Per tal de tenir una informació més rigorosa, i que després pogués 

ser sistematitzada amb facilitat, es va passar un qüestionari idèntic a cadascun dels 

participants. Els resultats, tal i com es va pensar, van ser molt satisfactoris. Podia considerar-

se, doncs, que el congrés havia sigut un èxit.  

Evidentment, durant el transcurs del congrés es van cometre alguns errors, molts dels 

quals deguts a la inexperiència. Cal pensar que és molt difícil organitzar a un grup molt 

nombrós de persones, i a més en una llengua que sovint no es domina prou. De totes maneres, 

els petits errors que es van cometre van ser perfectament entesos per uns participants que, o 

bé ja ho havien sigut d’altres congressos anteriors, o bé podien tenir més empatia encara 

perquè alguna vegada havien sigut organitzadors.  
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7. AGRAÏMENTS 

Aquest congrés s’ha pogut dur a terme gràcies a: 

 Generalitat de Catalunya i el 
Departament d’Universitats, 
Recerca i Societat de la Informació 

 Generalitat Valenciana 
 Departament de Geografia de la 

UAB 
 Departament de Geografia de la 

Universitat de València 
 Vicerectorat d’Estudiants de la UAB 

 Universitat Jaume I de Castelló 
 Col·legi de Geògrafs de Catalunya 
 Col·legio de Geógrafos 
 Ajuntament de Vilafranca 
 Ajuntament de Morella  
 Alberg la Parreta 
 Projecte Joventut de la Unió 

Europea 

 

 

 I alhora gràcies a l’ajuda inestimable de: 

 Guillem Monferrer, Tècnic de Turisme de l'Ajuntament de Vilafranca 
 Oscar Tena García, alcalde de Vilafranca 
 Francesc Monfort, regidor de Cultura de Vilafranca 
 Sergi Monfort Prats, propietari de l’Alberg la Parreta 

 
 

I per suposat, els participants i organitzadors. 

 

 
 
 
 


